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پیشگیری از حوادث معدنی  با اینترنت اشیا
ادامه از صفحه یک...اینکه پرسنل عملیاتی معدن وارد پروسه 
کار شوند، یک مهندس مسئول ایمنی فنی با دستگاه گازسنج 
میزان نشت گاز را بسنجد و پس از اطمینان از میزان گاز موجود 

اجازه شروع کار را صادر کند. 
یکی از مش��کلات این اس��ت که خود این مهندس��ان ناظر و 
مهندسان حوزه ایمنی خود حین سنجش میزان گاز با دستگاه، 
در حوادث فوت می شوند که در حادثه اخیر نیز شاهد آن بودیم. 
این استارت آپ حوزه اینترنت اشیاء پیشنهاد داده بود که به جای 
عامل انسانی که هر لحظه نیاز است اقدام به سنجش گاز کند، 
از اینترنت اشیاء استفاده کنیم. با استفاده از این فناوری و دیگر 
فناوری های مرتبط با سنجش گاز، می توان سنسورهایی را در 
اعمال زمین مستقر کرد که هر زمان با خروج و نشتی گسترده 
گاز مواجه ش��دیم، با اتصال این دس��تگاه های IOT هوشمند به 
یک سیس��تم مرکزی در س��طح زمین، هشدار سراسری اعلان 

گردد و با درجات مختلف هشدار کار ادامه یا تعطیل شود. 
اینترنت اش��یاء )IOT( یک بس��تر و زیرس��اخت اینترنت قوی 
می خواهد که حداقل آن اس��تقرار ایس��تگاه های قوی اینترنت 
همراه نس��ل پنجم )۵G( در منطقه اس��ت. این س��طح از بستر 
و زیرس��اخت باید فراهم باش��د تا اطلاعات با هم تبادل ش��ود و 
اطلاعات نش��ت گاز در کس��ری از ثانیه به اطلاع کلیه مدیران 
و کارگران و مهندس��ین برس��د. در این حالت عامل ماش��ین در 
اینجا به جای مهندس��ینی که سنس��ورها را می خوانند یا بررسی 

می کنند، اعلان می دهد. 
این تکنولوژی رصد و چکینگ ضروری است. باتوجه به منابع 
گس��ترده گاز متان در آن منطقه اساس��اً چک قبل از ش��روع کار 
کام��لًا خ��ودکار و هوش��مند و از طریق فناوری و بدون دخالت 
عام��ل انس��انی ک��ه به آن میزان قوی نیس��ت، صورت بگیرد. 
اگر ما بخواهیم نش��ت ناگهانی و غیرقابل پیش بینی را داش��ته 
 track ًباش��یم، باتوجه به نش��ت ناگهانی، اطلاعات اصطلاحا
لحظه ای می ش��ود و با هوش مصنوعی به سیس��تم های هشدار 
مرکزی اطلاع رس��انی می ش��ود. در این موارد هر یک ثانیه هم 
می تواند سرنوشت س��از باش��د. علاوه بر این، سیس��تم یادشده 
امکان تحلیل محل ها و منافذ نشت را هم به مهندسین می دهند 
و امکان پیشگیری از انفجارات را فراهم می کنند. در واقع هوش 
مصنوعی و اینترنت اشیاء داده های خام را برای مهندسین معنا 
دار می کنند.  با امکانات فعلی نمی توان انتظار فعالیت ایمن در 
معادن زغالس��نگ این منطقه و محدوده را داش��ت، بطورکلی 
ایمنی و HSE )بهداش��ت حرفه ای( در کار بس��یار اهمیت دارد 
و در ایران و جهان واحدهای تولیدی و اس��تخراجی بس��یاری 
هس��تند که به ش��دت به این موضوع اهمیت می دهند. اما ما از 
تحولات صنعت نس��ل چهارم هنوز عقل هس��تیم و بسیاری از 
ابزارآلات حوزه ایمنی هنوز بطورگسترده در ایران مورد استفاده 
قرار نمی گیرند. آشنایی مدیران با خطرات و ریسک های ایمنی 
وجود دارد اما ابزاری برای مقابله با ریسک ها به اندازه کافی وجود 
ندارد. مثلا حتی در ابزارآلات حفاظت ایمنی فردی و وس��ایل 

شخصی حفظ ایمنی ما نیز مشکلاتی وجود دارد. 
یکس��ری از حوادث وجود دارند که اصلا رخ ندادند که کارگران 
قدیمی با استفاده از تجارب آن بتوانند به کارگران جدیدتر نسبت 
به آن انذار و هشدار دهند. قاعدتاً اتفاق نادری که هر ۱۰۰ سال 
یکبار رخ می دهد، اطلاعاتی از آن موجود نیست تا قدیمی ها آن 
را ب��ه اف��راد جدید منتقل کنند. همچنین کمبود اطلاعات باعث 
می شود کارگران از سوی مهندسان آموزشی درباره احتمال وقوع 
این حوادث و ش��کل مقابله و مواجهه با آن را دریافت نکنند. ما 
در اینجا متاسفانه با مشکل آزمون و خطا مواجه شدیم. در چنین 
ش��رایطی افراد اگر بنابر ش��انس زنده بمانند، می توانند تجربه ای 
کسب و منتقل کرده و مانع از تکرار تلفات حادثه شوند.  ما باید 
قبل از وقوع حادثه با یک رویکرد پرواکتیو و فراکنشی، واحدهای 
ایمنی پیشاپیش آموزش های ایمنی را برای همه حالات احتمالی 
بعید و غیربعید بدهد. یعنی هر نفر از پرسنل بداند که قبل از وقوع 
حادثه باید چه اتفاقی رخ دهد. این درحالی است که نیروها باید 

درصدی از احتمال وقوع حادثه را نیز پیش بینی بکنند. 

ابعاد اهميت طرح »منطقه قوی« پزشکيان 
ادام�ه از صفح�ه ی�ک... زمانی مهم به حس��اب می آید و با توجه 
به اینکه اولین س��فر آقای رئیس جمهور به س��ازمان ملل است، 
کشورهای مختلف و افکار عمومی در جهان مشتاق به شنیدن 
اظهارات و مواضع وی بودند تا ببینند که دولت جدید ایران چه 
رویکردی دارد. در سخنرانی آقای پزشکیان در صحن سازمان 
ملل دیدیم که آنجا که لازم بود به افشاگری و رسوا کردن رژیم 
صهیونیستی بپردازد پرداخته شد و آنجایی که لازم بود آمادگی 
جمهوری اس��لامی ایران جهت گفتگوها برای رفع تحریم ها و 
البته ایجاد منطقه ای قوی و همکاری میان کشورهای منطقه 
اشاره شود، مورد تاکید قرار گرفت. طرحی که آقای پزشکیان در 
سخنرانی خود ارائه کردند موضوعی جدی و نیازِ نه تنها جهان 
بلکه منطقه اس��ت چرا که امروز ش��اهد این هس��تیم که جهان 
به س��مت پیمان های منطقه ای متعدد کوچک و بزرگ در حال 
حرکت است که خیلی از این پیمان ها با یکدیگر همپوشانی هم 
دارند. پیشنهاد آقای رئیس جمهور بسیار منطقی بود و نیاز منطقه 
و جهان اس��ت. جهت اجرایی کردن این طرح الزامات و پیش 
نیازهایی لازم است، یعنی ابتدا لازم است ما گفتگوهای دوجانبه 
را با همسایگان و کشورهای منطقه به شدت ادامه دهیم. یکی 
از اولویت های جدی سیاست خارجی در دولت گذشته ارتباط با 
همسایگان بود که خوشبختانه همان اولویت ها در دولت آقای 
پزشکیان نیز ادامه دارد. اجرایی شدن این طرح به نفع صلح، ثبات 
و امنیت در منطقه و جهان است و منجر به توسعه اقتصادی نیز 
خواهد شد. از آنجایی که آقای پزشکیان در گفت وگو با کشورهای 
منطقه و همس��ایه جدی اس��ت و نمونه بارز آن س��فری است که 
آقای رئیس جمهور به عراق و منطقه اقلیم کردس��تان داش��تند، 
انتظاری که من دارم این هست که گفت وگوهای دو جانبه در 

منطقه به سرعت و با جدیت دنبال شود.

اقتصاد كلان

 گ�روه اقتص�اد كلان:پاداش و تس�هيلات ميلي�اردی اعضای 
هيات مدی�ره بانك ه�ا و ش�ركت ها،واكنش هایی در اقش�ار 
مختلف جامعه در پی داشته و در این بين برخی كارشناسان 
معتقدند كه این موضوع نيازمند بازنگری و اصلاحات قانونی 

است.
به گزارش تجارت به نقل از مهر،در روزهایی که تورم، معیشت 
مردم را به چالش کش��یده و بس��یاری از خانوارها برای دریافت 
وام ه��ای کوچ��ک اش��تغال و تس��هیلات ازدواج و فرزندآوری 
با مش��کلات فراوانی روبه رو هس��تند و مدت ها در صف های 
طولانی در انتظارند، افشای تسهیلات و پاداش های میلیاردی 
هیئت مدی��ره برخی ش��رکت ها و بانک ه��ا از جمله مدیرعامل 
س��ازمان ب��ورس، به یک چالش جدید نظ��ام اقتصادی تبدیل 
شده و بازتاب های گسترده ای در رسانه ها و میان افکار عمومی 
داش��ته و زمینه س��از بی اعتمادی و ایجاد موج نارضایتی عمومی 
شده است و این سوال برای عموم مردم ایجاد شده که آیا این 
اقدامات قانونی و مطابق با قوانین فعلی کش��ور اس��ت؟ و اگر 
قانونی است، آیا نباید بازنگری شود؟ آیا نیاز به اصلاحات قانونی 
در این زمینه احس��اس می ش��ود یا خیر. در حالی که برخی این 
پاداش ها را قانونی می دانند این س��وال مطرح می ش��ود که آیا 
قانونی بودن این پاداش ها به معنای درس��تی و عادلانه بودن 
آنهاست؟ البته بعضی از کارشناسان بر این باورند که این وضعیت 
نیازمند بازنگری اساسی در قوانین است تا نظارت بر تخصیص 
این پاداش ها بیش��تر ش��ود آنها بر لزوم اصلاح قانون تجارت و 
نظ��ارت بیش��تر بر این پرداخت ه��ا تأکید می کنند. هر چند این 
پرسش نیز مطرح است که این تغییرات می تواند اعتماد عمومی 
را بازگرداند؟ با توجه به اصلاحات اخیر ماده ۲4۱ قانون تجارت، 
پرداخت پاداش به هیئت مدیره شرکت های سهامی عام و خاص 
به ترتیب به ۳ درصد و ۶ درصد سود توزیعی سالانه محدود شده 
است، اما در تبصره این ماده قانونی شرکت های دولتی مشمول 
این قانون نیستند و از این پاداش هنگفت مستثنا شده اند. توجه 
به این نکته بس��یار حائز اهمیت اس��ت که اگر مجمع ش��رکتی 
س��ودی توزیع نکرده باش��د، پرداخت پاداش به هیئت مدیره 
تخلف محس��وب می ش��ود.  نماینده مردم گرمس��ار و آرادان در 
مجلس شورای اسلامی، یاسر عربی، با اشاره به ماده ۲4۱ قانون 
تجارت، اظهار داشت که پرداخت پاداش به هیئت مدیره باید بر 
اساس ضوابط و چارچوب مشخصی انجام شود. با این حال، او 
تأکی��د ک��رد که حتی با وجود قانونی بودن این پرداخت ها، مبلغ 
پاداش ها در بس��یاری از موارد نامتعارف و خارج از عرف اس��ت.  
یاس��ر عربی در پی افش��ای تسهیلات نجومی برخی مدیران به 
صراحت اعلام کرد که حتی اگر این پاداش ها بر اساس قانون 

تصویب شده باشد، نحوه اجرای آن ها به اعتماد عمومی لطمه 
می زند. او با اشاره به ماده ۲4۱ قانون تجارت که برخی از این 
پرداخت ها را قانونی دانس��ته، گفت: اینکه ما قانونی را تصویب 
کنیم که منافع ش��خصی مان تأمین ش��ود، گرچه قانونی است، 
اما درس��ت و منصفانه نیس��ت. نظارت بر این پرداخت ها باید 
توس��ط مراجع بالاتر انجام ش��ود تا هیچ کس خودس��رانه برای 
خ��ود پ��اداش تصویب نکند. مس��ئله اصلی که افکار عمومی را 
به ش��دت تحریک کرده، اختلاف فاحش میان دسترس��ی آسان 
مدیران به تس��هیلات میلیاردی و مش��کلات عموم مردم برای 
دریافت وام های کوچک است. حتی با فرض قانونی بودن این 
پاداش ها و تس��هیلات، این اقدام در ش��رایط اقتصادی امروز به 
نارضایتی عمومی دامن زده اس��ت. عربی با اش��اره به ش��رایط 
س��خت اقتص��ادی و تورم، تصری��ح کرد: وقتی مردم برای یک 
وام کوچ��ک ی��ا وام وام ازدواج ماه ه��ا در صف انتظار می مانند، 
پرداخت چنین پاداش ها و تس��هیلاتی، اعتماد جامعه را از بین 
می برد. مردم می پرس��ند چرا این نابرابری ها وجود دارد؟ اینکه 
اعض��ای هیئت مدیره پاداش های نامتع��ارف دریافت کنند، به 
اعتماد عمومی لطمه می زند. اگر قرار بر پرداخت پاداش باشد، 
باید توسط مراجع بالاتر و با نظارت دقیق انجام شود.  وی، نسبت 
به موج ناامیدی و بی اعتمادی در جامعه ناشی از این پاداش ها 
هشدار می دهد و معتقد است که حتی اگر این پاداش ها قانونی 

باش��د، نح��وه تصویب و پرداخ��ت آن ها نیازمند نظارت دقیق و 
مراجع بالاتر اس��ت. او اظهار داش��ت که »وقتی هیئت مدیره 
بانک ها و ش��رکت ها پاداش و تس��هیلات کلان می گیرند، این 

مسئله زمینه ساز ایجاد بی اعتمادی در جامعه می شود.«
 حمید اسدی کارشناس حقوقی بازار سرمایه با اشاره به جایگاه 
حساس و سطح ریسک و بار مسئولیت هیئت مدیره شرکت ها 
گفت با بررسی وضعیت اقتصادی و شرایط شغلی مدیران، باید 
مبلغی منطقی برای پاداش ها تعیین ش��ود. عربی نیز در همین 
راس��تا افزود با توجه به حساس��یت بالای ش��غلی برخی مدیران 
به مس��ئله تس��هیلات اختصاص یافته ب��ه هیئت مدیره برخی 
شرکت ها و بانک ها اشاره کرد و افزود: »نیاز است تا تسهیلات 
ارائه ش��ده به هیئت مدیره همچنان در چارچوب قانونی باقی 

بماند، اگرچه نباید مبالغ آن نامتعارف باشد.«
او تاکید کرد که پرداخت پاداش ها نباید کاملًا ملغی ش��ود، اما 
باید مطابق عرف ش��غلی و با توجه به ش��رایط اقتصادی جامعه 
تعیین شود. عربی بر این باور است که با توجه به ضرورت ارائه 
پاداش، این مبالغ باید با حساس��یت های ش��غلی و عرف جامعه 
هماهنگ باش��د. وی گفت: وجود پاداش نیاز اس��ت، اما باید به 
گونه ای باش��د که در نظر مردم عادلانه و متناس��ب با ش��رایط 
جامعه باشد. این پرداخت ها باید با حساسیت های شغلی از یک 
س��و و ش��رایط اقتصادی جامعه از س��وی دیگر هماهنگ باشند 

تا از برداشت نادرست مردم جلوگیری شود.  اصلاح ماده ۲4۱ 
قان��ون تج��ارت و افزودن تبصره هایی به این ماده قانونی و لغو 
پاداش هیئت مدیره بانک ها )مانند شرکت های دولتی( می تواند 
یکی از راهکارهای پیشنهادی برای کاهش شکاف اجتماعی و 
افزایش اعتماد عمومی باشد. نظارت بیشتر بر اعطای تسهیلات 
و مقدار این پاداش ها از س��وی نهادی که خود ذینفع نباش��د به 
عنوان راهکار دیگر پیشنهاد شده است.  اسدی پیشنهاد می دهد 
ک��ه م��اده ۲4۱ قانون تجارت مجدداً اصلاح ش��ود و بانک ها از 
شمول این قانون خارج شوند و مانند شرکت های دولتی از دایره 
پاداش ها مس��تثنا ش��وند. او افزود: سود بانک ها ناشی از تجمیع 
س��رمایه های مردمی اس��ت و نه تلاش ها و عملکرد مدیریتی، 
پس چرا باید مدیران آن ها پاداش های نامتعارف دریافت کنند؟  
وی به صراحت بیان می کند که بانک ها، به دلیل حجم عظیم 
نقدینگی و سودهایی که از عملیات پولی کسب می کنند، نیازی 
به دریافت پاداش های کلان ندارند.  عربی نیز خواستار اصلاح 
روند تصویب پاداش و افزایش نظارت ها اس��ت تا ش��کاف میان 
پرداخت های قانونی و نامتعارف کاهش یابد. وی پیشنهاد کرد 
که برای جلوگیری از این تصمیم گیری های ناعادلانه، نهادهای 
ناظر یا یک مرجع بالاتر باید مس��ئول تعیین پاداش ها باش��ند تا 
این مبالغ در چارچوبی منصفانه تر قرار بگیرند و از ایجاد فس��اد 
جلوگیری شود. وی گفت: تصمیم گیری در این باره نباید به خود 
هیئت مدیره س��پرده ش��ود، بلکه مراجع بالاتر و نظارت دقیق تر 
باید دخیل باشند و بر فرآیندهای پاداش دهی نظارت بیشتری 
صورت گیرد.  وی در ادامه خواستار تشکیل کمیته ای تخصصی 
در وزارت اقتصاد برای بازنگری قوانین و روند تصویب پاداش ها 
و نظ��ارت ب��ر آن ها ش��د و بیان نمود ای��ن اقدامات می تواند به 
کاهش شکاف اجتماعی و افزایش اعتماد عمومی کمک کند.  
در نهایت، مس��ئله پاداش و تس��هیلات هیئت مدیره بانک ها و 
ش��رکت ها هرچند ممکن اس��ت طبق قوانین موجود باش��د، اما 
پرداخت ه��ای کلان و نامتع��ارف در ش��رایط کنونی همچنان 
یکی از چالش های بزرگ پیش روی اقتصاد کش��ور اس��ت. با 
توجه به موج نارضایتی عمومی و درخواس��ت های کارشناس��ان 
و نمایندگان، به نظر می رس��د که بازنگری در قوانین مرتبط با 
این حوزه اجتناب ناپذیر باش��د.  اگرچه پاداش ها برای افزایش 
انگیزه مدیران ضروری هستند و به عنوان ابزاری برای تشویق 
مدی��ران کارآم��د و متعهد به کار گرفته می ش��ود این پاداش ها 
نباید به عاملی برای شکاف بیشتر بین اقشار جامعه تبدیل شود 
و باید در چارچوبی ش��فاف و نظارت پذیر تصویب ش��وند و تنها 
با ش��فافیت بیش��تر و کنترل دقیق می توان اعتماد از دست رفته 

مردم را بازگرداند.

در گزارشی ارزیابی شد 

پاداشهاینجومیابرچالشجدیداقتصادایران

سرمقاله

رشد ۴۰۰ درصدی سهامداران فعال بورسی در ۶ سال
 گروه اقتصاد كلان:براساس گزارش مركز تحقيق و توسعه بورس 
اوراق بهادار تهران، تعداد سهامداران فعال در بازار سرمایه، در 
طول 6شش سال گذشته، یعنی در بازه زمانی سال 13۹۷ تا دی 

ماه 1402، به ميزان 413 درصد افزایش یافته است.
  به گزارش ایس��نا، طبق اعلام س��ازمان بورس و اوراق بهادار، 
مرک��ز تحقی��ق و توس��عه بورس تهران طی گزارش��ی با عنوان 
»آسیب شناس��ی روند صعود و نزول بازار س��رمایه و متغیرهای 
اثرگذار برآن« اعلام کرد: تعداد سهامداران فعال در بازار سرمایه 
در بازه زمانی سال ۱۳۹۷ تا دی ماه ۱4۰۲ به میزان 4۱۳ درصد 
افزایش یافته اس��ت.  بر اس��اس این گزارش، تعداد کل کدهای 
س��هامداری صادر ش��ده در بازار س��رمایه در پایان س��ال ۱4۰۲ 
به حدود ۶۰ میلیون رس��یده اس��ت. در این میان، تعداد کدهای 

معاملاتی اشخاص حقیقی فعال در بازار سرمایه، در بازه زمانی 
یاد ش��ده، از حدود۷.۷ میلیون نفر به ۳۹.۵میلیون نفر رس��یده 
است. همچنین، تعداد کدهای غیر فعال در دی ماه سال ۱4۰۲ 
معادل ۲۰.۳ میلیون نفر بوده اس��ت.  هم چنین طبق داده های 
ب��ورس اوراق به��ادار تهران، تعداد کدهای حقوقی فعال در بازار 
سرمایه ۱۵۷ هزار و ۲۳۲ کد برآورد شده و تعداد کدهای صادر 
شده برای سرمایه گذاران خارجی هم ۳ هزار و ۷۱۲ کد گزارش 
ش��ده اس��ت. داده های آماری مرکز تحقیق و پژوهش بورس 
تهران نش��ان می دهد، تعداد کدهای اش��خاص حقیقی فعال در 
بازار س��رمایه در س��ال ۹۸، معادل ۸.۶ میلیون نفر، در س��ال ۹۹ 
برابر با ۱۰ میلیون نفر، در س��ال ۱4۰۰ معادل ۳۶.۶ میلیون نفر 

و در سال ۱4۰۱ برابر با ۳۷ میلیون نفر بوده است.

 به نظر می رس��د، رش��د کدهای معاملاتی به دلیل آغاز صدور 
کد معاملاتی برای مشمولان سهام عدالت در سال ۹۷ بوده اما 
تعداد کدهای معاملاتی فعال در این س��ال با رش��د همراه نبوده 
است.  براساس این گزارش، رشد تعداد کدهای معاملاتی پس 
از آزادس��ازی س��هام عدالت با رش��د ۲۶۰ درصدی روبه رو بوده 
است. در کانادا شرکتی به نام »NORCAT« و شرکتی به نام 
»4experience« وجود دارد که تجربیاتی قوی در حوزه ایمنی 
مع��ادن و تجهی��ز آن ها به آخرین فناوری های ایمنی و هش��دار 
دارن��د. البت��ه ما نمی توانیم دقیقا عین همان ابزارهای یاد ش��ده 
مثل واقعیت مجازی و اینترنت اش��یاء را خریداری کنیم. جدا از 
مش��کلات خرید و تحریم، معادن ما نیز کاملا با معادن اروپا و 
آمریکا فرق می کند و ما ناچار به بومی س��ازی برخی فناوری ها 

هستیم. معادن ما از نظر ساختاری سنتی تر هستند.  دانش فنی 
فناوری های نسل چهارم صنعت در ایران وجود دارد و بسیاری 
از شرکت ها و موسسات پژوهشی و استارت آپ ها در ایران روی 
آن کار می کنند. ابزارهای س��خت افزاری آن نیز وجود داش��ته و 
قابل تهیه اس��ت. در واقع این کار در داخل ایران ش��دنی اس��ت و 
نیاز به اندکی مدیریت و برنامه ریزی و حمایت دولت دارد. بنده 
با رصد بازار فناوری ایران تصدیق می کنم که این امکان وجود 
دارد و فعالان زیادی در این حوزه وجود دارند و برخی توس��عه 
دهنده ها و شرکت های فعال ما نیز در خارج کشور کار می کنند 
که می توانند به داخل خدمات برسانند. اما این حرکت به سمت 
فناوری ها در ایران کند است و باید سرعت بیشتری داشته باشیم. 

البته کیفیت هم نباید فدای سرعت شود.

تصویب اساسنامه صندوق توسعه فیبر نوریصدور مجوز افزایش سرمایه ۶۹ شرکت 
معاونت نظارت بر بورس ها و ناش��ران س��ازمان بورس و اوراق بهادار در اجرای 
مفاد قانون بازار اوراق بهادار و مقررات مربوط، در نیمه نخست سال جاری، مجوز 

افزایش سرمایه ۶۹ شرکت سهامی عام را به ارزش ۹۵ همت صادر کرد.
برای��ن اس��اس، 4۰.۳ درص��د افزای��ش س��رمایه ها از محل مطالبات حال ش��ده 
س��هامداران و آورده نقدی، ۳۲.۷ درصد از محل س��ود انباش��ته، ۱۵.۲ درصد از 
محل مازاد تجدید ارزیابی دارایی های ثابت، ۱۱.۲ درصد از محل سایر اندوخته ها 
و مابقی از محل آورده نقدی س��هامداران جدید با س��لب حق تقدم از س��هامداران 

فعلی تامین شده است.
 نگاهی به داده های آماری این معاونت نشان می دهد؛ در نیمه نخست امسال، ۵۰ نوع اوراق بدهی پذیره نویسی 
شده که 4۰ نوع مربوط به اوراق مرابحه، ۷ نوع مربوط به اوراق اجاره و ۳ نوع مربوط به اوراق سلف بوده است.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات از تاس��یس صندوق توس��عه ش��بکه فیبر نوری در 
وزارتخانه خبر داد.

سیدس��تار هاش��می، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: صندوق توسعه شبکه 
فیبر نوری، بر اساس بند ب ماده ۶۶ قانون برنامه هفتم پیشرفت جمهوری اسلامی 
ایران، به منظور اس��تفاده حداکثری از ظرفیت های زیرس��اختی کاروران مخابراتی و 
توسعه شبکه دسترسی اینترنت پهن باند مبتنی بر تار )فیبر( نوری در وزارت ارتباطات 

و فناوری اطلاعات تاسیس شد.
وی افزود: کاروران مخابراتی با استفاده از منابع این صندوق و سرمایه گذاری، سالانه دست کم ۵ میلیون امکان برقراری 

اشتراک اینترنت پهن باند ثابت مبتنی بر تار )فیبر( نوری در کشور ایجاد می کنند.
 هاشمی خاطرنشان کرد: با تشکیل این صندوق و حمایت های مالی دولت در قالب مصوبات کمیسیون تنظیم مقررات 

ارتباطات، روند توسعه ارتباطات ثابت مبتنی بر فیبر نوری در کشور تسریع می شود.

   گروه اقتصاد كلان:یك كارشناس بورس و بازار سرمایه 
گفت: امروز دغدغه اصلی بسياری از سهامداران حقيقی، 
موضوع بهبود و اصلاح وضعيت حاكميت شركتی است و 
می توان تش�کيل كانون س�هامداران خرد در این راستا را 

یك الزام اساسی دانست.
 به گزارش تجارت به نقل از ایسنا، هفته گذشته، حجت اله 
صیدی – رئیس س��ازمان بورس و اوراق بهادار – در مراس��م 
معارفه خود، بر پیگیری وضعیت حاکمیت شرکتی در راستای 
کاهش و مدیریت ریس��ک بازار س��رمایه، به عنوان یکی از 

اولویت ها و برنامه های خود در این سازمان، تاکید کرد.
 وی همچنین  در تشریح اولویت های سازمان بورس سه محور: 
به روزرس��انی دستورالعمل های مربوط به حاکمیت شرکتی 
در شرکت های بورسی، اصلاح و ارتقای منشور کمیته های 
ش��رکت ها و تفکیک و جداس��ازی سیاست گذاری از اجرا در 
ش��رکت های بورس��ی را به عنوان دستور کار سازمان بورس، 
برای تبدیل حاکمیت شرکتی به یک نظام حاکمیتی کاملا 

حرفه ای نام برد.
در این رابطه نیما میرزایی کارشناس 
ب��ورس و ب��ازار س��رمایه ، گفت: 
موضوع حاکمیت ش��رکتی یکی 
از دغدغه های اصلی س��هامداران 
خرد بازار س��رمایه است. علی رغم 
اینک��ه بخش مهم��ی از معاملات 
بازار ثانویه بورس را سهامداران خرد 

انجام می دهند و جزء بازیگران اصلی این بخش هستند، اما در 
موضوع مدیریت و حاکمیت شرکت ها نقش کافی ندارند.

وی با اشاره به حقوق و مصالح سهامداران خرد و جایگاه آن در 
حاکمیت شرکتی گفت: امروز ما شاهد این هستیم که هدایت 
و مدیریت ش��رکت ها توس��ط نهادهای دولتی یا شبه دولتی 
صورت می گیرد و از این رو در مواردی که طبیعتا تضاد منافع 
وجود دارد، مصالح سهامداران خرد به شکل مطلوب رعایت 
نمی ش��ود. بنابرای��ن یکی از دغدغه ه��ای اصلی فعالین بازار 

س��رمایه موضوع حامیت شرکتی 
در شرکت های بورسی است.

این کارش��ناس بازار سرمایه خاطر 
نش��ان ک��رد: با این ح��ال به نظر 
می رسد که مسیر رسیدن به نقطه 
مطلوب در این حوزه استفاده و بهره 
از نظرات سهامداران و فعالین بازار 
سرمایه است. ما تا زمانی که نتوانیم 
این نظرات را دریافت کنیم، نمی توانیم شاهد رسیدن به نقطه 
مطلوب در این موضوع باشیم. بنابراین تشکیل کانون های 
سهامداران خرد یا حقیقی که پیش تر نیز مطرح شده بود، امروز 
یک الزام اس��ت.  میرزایی در ادامه به اولیت های اش��اره ش��ده 
درباره اصلاح مواد و قوانین حاکمیت شرکتی اشاره و اظهار 
کرد: به نظر می رسد مطرح شدن مباحثی از جمله به روزرسانی 
دستورالعمل های مربوط به حاکمیت شرکتی، تصمیم مثبت 
و مطلوبی است؛ چراکه برخی مسائل در این حوزه باعث قهر 

سهامداران با بازار سرمایه شده و این افراد ترجیح داده اند که 
سرمایه خود را به محل هایی برده که اختیار و قابلیت مدیریت 

بیشتری را در قبال دارایی های خود داشته باشند.
وی اف��زود: بنابرای��ن مطالب مطرح ش��ده در رابطه با اصلاح 
حاکمی��ت ش��رکتی در ب��ورس، یک نقطه عطف و تصمیمی 
مناسب در این رابطه است و توصیه اکید در این رابطه این است 
که نظرات مستقیم سهامداران و فعالان بازار سرمایه در این 
رابطه دریافت شود. این کارشناس بازار سرمایه در پایان تصریح 
کرد: در موضوع تفکیک و تمایز میان سیاست گذاری و اجرا 
در حاکمیت شرکتی به نظر می رسد منظور از این سیاست، به 
حوزه سهامداران و تضاد منافع موجود باز می گیردد که ممکن 
است یک سهامدار عمده منویات و نظراتی داشته باشد که لزوما 
در اجرا به نفع شرکت نباشد. اگر نگاه رئیس سازمان بورس 
از این منظر به موضوع اصلاح حامکیت ش��رکتی و اصلاح 
اینگونه تصمیم گیری ها باشد، به نظر می رسد، می تواند کمک 

مناسبی به بهبود بازار سرمایه باشد.

یك كارشناس بازار سرمایه مطرح كرد

اصلاح حاكميت شركتی دغدغه  اصلی سهامداران

یادداشت


